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عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
اظهار داشــت: رای مجلس به حذف ارز ترجیحی 
اشــتباه بود و دولت هم در اجرای حذف ارز ۴٢٠٠ 
تومانی تعجیل کرد. ارز ترجیحی نباید در ۶ ماه اول 
سال و قبل از آماده سازی زیرساخت های کارت های 

الکترونیکی برای عرضه کالا حذف می شد.
جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه اســتیضاح 
وزیر اقتصاد در مجلس آغاز شــده  اســت، اظهار داشت: یکی 
از وعده هــای وزیر اقتصاد حفظ ارزش پول ملی و کنترل بازار 
ارز، بهبود شــرایط اقتصادی مردم را داده بود و قرار بر این بود 
برنامه هایی برای فعال شدن بنگاه های اقتصادی را به اجرا برساند 
اما هیچ یک از وعده های آقای خاندوزی در جلسه رای اعتماد، 
به اجرا نرسید و وعده های خود را انجام ندادند. وی ادامه داد: از 
دیگر وعده های آقای خاندوزی این بود که درگاه ملی مجوزها با 
اتصال تمام دستگاه ها فعال شود و این وعده وزیر اقتصاد طبق 
قانون باید پایان شهریورماه به اجرا می رسید اما این وعده هم 
محقق نشد و هنوز هم تعدادی از دستگاه ها به درگاه ملی مجوزها 
متصل نشده اند. وزیر اقتصادی عضو هیأت وزیران است و باید 

می توانست با هماهنگی در دولت به این قانون عمل کند. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات افزود: اساسا قرار 
بــر این بود که مجوزها از طریق درگاه ملی مدیریت شــود و 

زمان برای دریافت مجوزها را برای مردم کاهش دهند و روند 
استعلامات تسهیل شــود که نه تنها این برنامه ها و وعده ها 
محقق نشدند بلکه بسیاری از دستگاه ها به این درگاه وصل هم 

نشدند. وقتی وزیر اقتصاد به عنوان عضوی از هیات وزیران و 
تیم اقتصادی دولت نمی تواند این هماهنگی برای پیوستن سایر 
دستگاه ها به درگاه ملی را انجام دهد، چطور می تواند بخش های 

متعدد در اقتصاد را با هم هماهنگ کند. کوچکی نژاد با اشاره به 
اقدام وزارت اقتصاد درخصوص توزیع پول نقد در جامعه تاکید 
کرد: این تعهد قانونی دولت بود که به جای پول نقد کالاهای 
اساسی مردم را با کارت الکترونیکی تامین کند اما دولت از ابتدای 
آغاز طرح مردمی ســازی یارانه ها تا به امروز پول نقد در جامعه 
توزیع کرده که همین اقدام دولت خود باعث افزایش نقدینگی و 
در نهایت افزایش نرخ تورم می شود. وی با بیان اینکه وضعیت 
اقتصاد امروز کشور و افزایش نرخ تورم مردم را کلافه کرده است، 
ادامه داد: مردم در این وضعیت اقتصادی و افزایش سرسام آور 
قیمت ها گرفتار شدند و تیم اقتصادی دولت باید پاسخگوی این 

وضعیت آشفته باشند. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات گفت: از مهمترین 
وعده های آقای خاندوزی در رای اعتماد بحث بازگشت اعتماد 
مردم به بورس و بازار سرمایه بود و قرار بر این بود که بورس را به 
جایگاه اصلی خود برگرداند اما در حالی که بیش از یکسال از عمر 
دولت گذشته اما همچنان بورس محل نگرانی سهامداران است 
و نتوانستند بازار سرمایه را کنترل و مدیریت کنند و سرمایه مردم 

در بورس همچنان در معرض نوسانات شدید است. 
وی با بیان اینکه به نظر می رســد یک اراده جمعی در دولت 
وجود ندارد که بازار ارز را مدیریت کنند، اظهار داشــت:  دولت 
می توانست از طریق ارزهای در اختیار بازار را کنترل کند و نیاز 

تجار و نیازهای مصرفی در بازار را پاسخ دهد و اجازه ندهند که 
قیمت ارز افزایش یابد اما با عدم مدیریت بازار ارز نرخ دلار را به 
۴٠ هزار تومان رساندند و این نرخ نشان از عدم توان این مدیران 

برای حفظ تعادل بازار را دارد. 
کوچکی نژاد درباره ادعای بانک مرکزی و وزارت اقتصاد مبنی بر 
آغاز کاهش نرخ تورم در نیمه اول سال آینده تاکید کرد: متاسفانه 
افزایش نرخ ارز دو ماه دیگر تبعات و آثار خود را در سفره مردم 
نشان می دهد، پس از آن هم شب عید پیش رو است و همواره 
شب عید با افزایش نرخ تورم و نرخ ارز مواجه می شویم و برای 
این وضعیت بعید است که دولت بتواند کنترلی در اقتصاد ماه های 
آینده داشته باشد.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات با 
اشــاره به عملکرد ناموفق دولت در حذف ارز ترجیحی گفت: 
ابتدا باید بگویم که رای مجلس به حذف ارز ترجیحی اشــتباه 
بود و دولت هم در اجرای حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی تعجیل کرد. 
ارز ترجیحی نباید در ۶ ماه اول ســال و قبل از آماده ســازی 
زیرساخت های کارت های الکترونیکی برای عرضه کالا حذف 
می شد. اقدام دولت برای حذف ارز ترجیحی و توزیع پول نقد و 
یارانه نقدی تا سقف ۴٠٠ هزار تومان اشتباه بود و معلوم بود که 
دولت نمی تواند بخش دارو را پس از حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی سرو 
سامان دهد. وی ادامه داد : وزیر اقتصاد باید برای این وضعیت 

ایجاد شده در اقتصاد و معیشت مردم پاسخ دهد.

جبار کوچکی نژاد : افزایش سرسام آور قیمت ها مردم را کلافه کرده است

رای مجلس به حذف ارز ترجیحی اشتباه بود
رهبر انقلاب:

حادثه تروریستی شاهچراغ موجب رسوایی 
آمریکایی های منافق و سیاه دل شد

خانواده شهدای حادثه  تروریستی شاهچراغ شیراز با رهبر انقلاب دیدار کردند.
به گزارش ایلنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در دیدار خانواده های شهدای حادثه تروریستی 
حرم مطهر شاهچراغ علیه السلام این حادثه تلخ را موجب داغدار شدن دل ها اما ماندنی در تاریخ ایران 
خواندند و با تأکید بر رسوا شدن دست های پشت پرده این خباثت یعنی آمریکایی های کینه توز و بوجود 
آورنده داعش، خاطرنشان کردند: دستگاه های فرهنگی و هنری باید این حادثه با عظمت را همچون قضیه 
عاشورا و سایر مسائل تاریخی مورد توجه قرار دهند و به آیندگان منتقل کنند.حضرت آیت الله خامنه ای 
ترور زائران را متفاوت از ســایر حوادث تروریستی و موجب رسوایی مضاعف دشمن دانستند و گفتند: 
علاوه بر عاملان جانی و خیانت کار، پشتیبانان اصلی و بوجود آورندگان داعش نیز در این جنایت شریک 
هستند. آنها آن قدر دروغگو، سیاه دل، رسوا و منافق هستند که در حرف، پرچم حقوق بشر را بالا می برند 
اما در عمل، گروه های خطرناک تروریستی را بوجود می آورند.ایشان دستگاه های فرهنگی و رسانه ای را 
به تولیدات هنری در خصوص این حادثه و سایر قضایای تاریخی توصیه کردند و افزودند: ما در مسائل 
مربوط به حوادث و تاریخ انقلاب اسلامی و جنایت های دشمنان از نظر کار رسانه ای و تبلیغی، کوتاهی 
داریم به گونه ای که نســل جوان ما اطلاعات زیادی از حوادث گذشته از جمله جنایات منافقین ندارد.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: تبیین این واقعیت ها جزو وظایف فعالان بخش های هنری، تبلیغی و 

نگارشی و همه دستگاه های فرهنگی است.

نماینده مردم گنبد کاووس:
قوانین متراکم و مزاحم؛ مسیری ناهموار برای تولید

شادمهر نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس گفت: برخی از قوانین حمایت کننده از 
تولید مزاحم هستند که باید در این زمینه پالایش جدی صورت گیرد.

امان قلیچ شادمهر در گفت و گو با بازار، با اشاره به راهکارهای رفع موانع تولید در کشور بیان کرد: برای 
رفع موانع تولید می بایست درگام نخست قوانین متراکم را از جلوی پای خودمان برداریم.این نماینده 
مجلس تاکید کرد: برخی از قوانین حمایت کننده از تولید مزاحم هم هستند که باید در این زمینه پالایش 
جدی صورت گیرد.نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس تاکید کرد: ما نباید با وجود بسیاری از قوانین 
درزمینه تولید دیگر قانون نویسی جدیدی داشته باشیم و باید قانون زدایی کنیم.این نماینده مجلس با 
اشاره به مشکلات بروکراسی اداری در کشور بیان کرد: متاسفانه گرفتن استعلامات در پنجره واحد یک 
شعار است بنابراین ابتدا ما باید قانون زدایی در زمینه تولید را مد نظر قرار دهیم و قوانین مزاحم و متراکم 
را رفع کنیم.نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس با اشاره به اینکه باید در زمینه صدور مجوز کسب و 
کارها تسهیلگری کنیم، بیان کرد: همچنین ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان از جمله سایر مشکلات پیش 
روی تولید است و باید در این بخش اهتمام لازم را داشته باشیم.این نمانیده مجلس تاکید کرد: بسیاری 
از تولیدکنندگان ما در حال حاضر نیمه تعطیل هستند و باید به گردش مالی انها از طریق ارائه تسهیلات 
مناسب کمک شود.وی با بیان اینکه بسیاری از تولیدکنندگان به اصطلاح صورت خود را با سیلی سرخ نگه 
داشته اند، بیان کرد: باید در ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان اهتمام داشت و تولیدکنندگان را تنها نگذاشت.
نماینده مردم گنبد کاووس در مجلس بیان کرد: باید به موجب تبصره هایی از قبیل تبصره ۱۶ و ۱۸ 
بودجه به تولید کنندگان تسهیلات لازم را اختصاص دهیم تا بتوانند سر و پا بایستند. وی تاکید کرد: تولید 
کنندگان ما توقعات زیادی ندارند و برخی از آنها هم در پارادوکس موضوعات اداری گیر افتاده اند لذا نباید 
گمرک به دلایل مختلف سد راه صادرات تولیدکنندگان شود. همچنین برخی از تولیدکنندگان مشمول 

معافیت مالیاتی شده و برخی هم مشمول نمی شوند بنابراین باید این قبیل مشکلات را برطرف کنیم.

ویزای فرزندان مقامات ایرانی باطل می شود؟
یک مقام سابق آمریکایی گفت که وزارت امور خارجه سوابق سفر مقامات ایرانی و 
بستگان آن ها را که با ویزای موقت یا دائم به ایالات متحده سفر می کنند، نگهداری 

می کند.
به گزارش تجارت نیوز، طرح جدیدی از سوی قانونگذاران آمریکایی مقامات مسئول اتفاقات اخیر در 
ایران و فرزندان آن ها را هدف قرار می دهد.در ادامه این مطلب آمده است: این طرح به رهبری نمایندگان 
جو ویلسون )رئیس کالیفرنیا(، جاش گاتهایمر )D-N.J.(، کلودیا تنی )R-N.Y.( و ویسنته گونزالس 
)D-Texas( پیش می رود.این طرح در صورت تصویب به وزیر امور خارجه آمریکا دستور می دهد تا 
بررسی کند که آیا گروه گسترده ای از مقامات ایرانی – از جمله اعضای سپاه پاسداران، دفتر رهبری و 
نیروی انتظامی – و اعضای خانواده آن ها در این کشور حضور دارند یا خیر.طبق متن طرح، هرگونه روادید 
صادر شده برای خانواده این افراد قانون باید باطل شود.ویلسون به المانیتور گفت: »غیرقابل باور است 
که به مقامات ایرانی و اعضای خانواده شان ویزا داده می شود تا به ایالات متحده بیایند.«یک مقام سابق 
آمریکایی گفت که وزارت امور خارجه سوابق سفر مقامات ایرانی و بستگان آن ها را که با ویزای موقت 
یا دائم به ایالات متحده سفر می کنند، نگهداری می کند.واشنگتن قبلًا اقدام به محدود کردن ویزا برای 
مقامات بلندپایه ایران کرده است. سخنگوی وزارت امور خارجه به المانیتور گفت کرد دستور سال ٢٠۱۹ 
دونالد ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا مبنی بر ممنوعیت ورود مقامات ارشد دولت ایران و خانواده های 

آن ها همچنان به قوت خود باقی است.

با اشاره به استفساریه از معاونت قوانین مجلس؛
 میرتاج الدینی: فعالیت های تجاری رایانه ای 

مشمول قانون نظام صنفی نمی شود
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس اعلام کرد: بر اساس استفساریه این فراکسیون 
از معاونت قوانین مجلس، صرفا مجموعه های فروشگاهی فعال در قالب نظام صنفی 
رایانه ای کشور ، مشمول قانون نظام صنفی هستند و سایر مجموعه های نرم افزاری، 
فناوری و اینترنتی که به صورت فروشگاهی فعالیتی ندارند از شمول قانون نظام 

صنفی خارج هستند.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی گفت: طبق ماده )۱٢( قانون حمایت 
از حقوق پدیدآورندگان نرم افزارهای رایانه ای، مجازات های مربوط به تخلفات صنفی همان مجازات 
قید شده در لایحه قانونی امور صنفی است؛ بر این اساس خارج کردن فعالیت های تجاری رایانه ای به 
معنای خارج شدن از ذیل قانون نظام صنفی است حال اینکه صرفا افرادی از این صنف که به عرضه 
مستقیم کالا یا خدمات مبادرت کنند یعنی همان فعالیت های در قالب فروشگاه ها، مشمول قانون نظام 
صنفی هستند و سایر اعضای نظام صنفی یارانه ای مشمول قانون نظام صنفی نمی شوند.وی ادامه داد: 
متاسفانه به تازگی مسائلی در حوزه فعالیت شرکت های فناوری و نرم افزاری کشور به وجود آمد و به 
دلیل مشکلاتی که در تفسیر قانون ایجاد شد، موانعی پیش روی فعالیت این مجموعه ها شکل گرفت 
و حتی تا مرحله پلمب هم پیش رفتند.رئیس فراکسیون راهبردی مجلس با اشاره به اینکه در راستای 
شفاف سازی قانون حمایت از حقوق پدیدآورندگان نرم افزارهای رایانه ای مصوبه ۴ دی ماه سال ۱۳۷۹ 
استفساریه ای از معاونت قوانین مجلس شورای اسلامی مدنظر قرار گرفت، اعلام کرد: در راستای حل این 
مشکل بزرگ که برای چندین هزار شرکت ایجاد کرده بود، استفساریه ای از معاونت قوانین مجلس گرفته 
شد.میرتاج الدینی ادامه داد: بر اساس این استفساریه صرفا مجموعه های فروشگاهی که در قالب نظام 
صنفی رایانه ای کشور فعالیت می کنند مشمول قانون نظام صنفی هستند و سایر مجموعه های نرم افزاری، 
فناوری و اینترنتی که به صورت فروشگاهی فعالیتی ندارند از شمول قانون نظام صنفی خارج هستند.وی 
با بیان اینکه کمیته ارتباطات و فناوری اطلاعات فراکسیون راهبردی مجلس شورای اسلامی با توجه به 
حمایت و همت مجلس اسلامی در راستای حمایت از کسب و کارها و توسعه حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات کشور، گام بر می دارد، بیان کرد: این کمیته یکی از فعال ترین کمیته های مجلس است که با 
تعاملات گسترده در حوزه ICT در راستای حمایت  از شرکت های دانش بنیان، مجموعه های استارتاپی 
و فناور اقدام، نیازها و مشکلات این بخش را به صورت تخصصی احصاء و شرایط حل چالش ها و موانع را 
فراهم می کند.همچنین سهیل یحیی زاده، رییس کمیته ارتباطات و فناوری اطلاعات فراکسیون راهبردی 
مجلس شورای اسلامی در این باره بیان کرد: طرح های مرتبط توسط کمیته و اعضای شورای مرکزی 
آن آماده می شود و این چندمین طرح در خصوص تسهیل فضای ICT به عنوان اشتغال آفرین ترین 
صنعت کشور است، همچنین برنامه ریزی کرده ایم تا بتوانیم طرح های دیگری را نیز در لایحه بودجه و 

سند برنامه هفتم توسعه مدنظر قرار دهیم.

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت:
صمت از عرضه خودرو در بورس کالا، دست نمی کشد

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: وزارت صمت با اصل بحث عرضه 
خودرو در بورس کالا موافق بوده و تا زمانی که منافع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

حفظ شود، دست از حمایت های خود برنمی دارد.
به گزارش بازار، امید قالیباف، سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: انتقاد به عملکرد 
بورس کالا در فروش خودرو منصفانه نیست، چراکه در این بستر عرضه ها تسهیل شده و مطمئنا به دست 
مشتریان واقعی می رسد؛ در واقع مکانیزم بورس کالا منجر به تامین منافع مصرف کننده و تولیدکننده 
می شود و افزایش قیمت اخیر خودرو ارتباط چندانی با این سازوکار ندارد.وی مطرح کرد: وزارت صمت 
اخیرا توافق امیدبخشی را با بورس کالا داشته که مطابق مفاد آن قرار بر رعایت کف عرضه ها و مراقبت 
در کشف قیمت ها شده است؛ پیش بینی می شود با تداوم عرضه خودرو در بورس کالا مشکلات گذشته 
این صنعت دیگر تکرار نشود.قالیباف تصریح کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت با اصل بحث عرضه 
خودرو در بورس کالا موافق بوده و از این موضوع حمایت می کند و تا زمانی که منافع تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان حفظ شود دست از حمایت های خود بر نمی دارد.وی در پاسخ به پرسش خبرنگار مبنی بر 
اینکه عرضه خودروهای پرتیراژ در بورس کالا به کجا رسید؟ بیان کرد: موضوع ورود خودروهای پرتیراژ 
به بازار سرمایه در جریان بوده و اکنون در مرحله بحث های کارشناسی بسر می برد؛ اما در حال حاضر 
سازوکار قانونی فروش آن ها، قرعه کشی است و تقریبا ۷٠ درصد ظرفیت تولید این خودروها، صرف طرح 
جوانی جمعیت و جایگزینی با خودروهای فرسوده می شود.سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان 
کرد: نقطه قوت بورس کالا حذف دلالان و شفافیت جریان مالی خرید و فروش بوده و خوشبختانه در 
مورد عرضه خودرو این اهم رخ داده است، بنابراین واکنش افرادی که سود نامشروع و منافع آنها به  خطر 
می افتد طبیعی، و بدیهیست که خواهان پیش کشیدن بحث های حاشیه ای هستند.قالیباف خبر داد: روز 
گذشته جلسه ای درون سازمانی در وزارت صمت تشکیل شد که در آن جلسه موضوعاتی از جمله التهاب 
بازار خودرو و افزایش قیمت آنها مورد بررسی قرار گرفت. از رسانه های بورسی و تخصصی انتظار داریم که 
در خصوص اظهارات عده ای که به اشتباه افزایش قیمت خودرو را به بورس کالا وصل می کنند، واکنش 
نشان دهند و برای تفکیک این مسئله بی تفاوت نباشند. التهاب بازار خودرو با افزایش سمت عرضه از 

طریق ازدیاد واردات، تولید داخلی و تقویت خودروسازان ممکن می شود.

اخبار کوتاه 

در حالی که این روزها به نظر می رسد تصمیم ابراهیم 
رئیســی برای ترمیم کابینه اش جدی تر شده و برخی 
خبرها از خروج سیدمحمد حسینی معاون پارلمانی و 
حتی مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه 
حکایــت دارد، نمایندگان مجلس که از همان ماه های 
ابتدایی دولت ســیزدهم بارها، چــه از طریق توئیترِ 
فیلترشده و چه از تریبون رسمی بهارستان، اعتراضشان 
را از عملکرد دولتمردان بیان کرده بودند، استیضاح سه 

تن از وزرا را کلید زدند.
به گزارش اکوایران، انتقادات مجلســی ها از عملکرد دولت البته تا 
اینجا بیشــتر در قالب اظهارنظر و سوال از وزرا بوده و حالا با انتشار 
خبرهایی از طرح های استیضاح، رنگ و بویی جدی تر گرفته است؛ 
انتقاداتی که بیشــتر طعم اقتصادی دارند اما گویا دولت را ناچار به 
تغییرات جدی در این حوزه نکرده است؛ چنانکه امروز وزیر اقتصاد و 
سخنگوی اقتصادی دولت گفته »تغییراتِ مطرح شده در دولت شامل 

تیم اقتصادی نمی شود«.
بهرام عین اللهی، سید احسان خاندوزی و حمید سجادی - به ترتیب 
وزرای بهداشت، اقتصاد و ورزش - وزرایی اند که این روزها، پارلمانی ها 

سخت مشغول جمع آوری امضا برای استیضاحشان هستند.
امضای نمایندگان پای استیضاح وزرا

روز گذشته علی جدی - نایب رئیس دوم کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس - از طرح استیضاح وزیر اقتصاد خبر داد و گفت: »استیضاح 
وزیر اقتصاد از سوی نمایندگان مجلس امضا شده است. دولت باید 
پاسخگو باشد. نمی توان با طرح این سخن که حباب در بازار ایجاد 
شده، مسائل را منتفی کرد. اگر حباب داریم، چرا ماندگار شده است؟ 

باید این قضیه تعیین تکلیف شود و شرایط را تعدیل کنند.«
این خبر البته به سرعت توسط محسن علیزاده - عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس - تکذیب شد؛ با این حال، امروز نیز مجتبی رضاخواه 
- عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس - با اشاره به اینکه »بحث 
استیضاح وزیر اقتصاد در مجلس مطرح شده و در مرحله جمع آوری 
امضا است«، گفت: به هیچ وجه قابل قبول نیست که قیمت ارز این 
گونه افزایش پیدا کند.همچنین، تسنیم نوشت که طرح استیضاح حمید 
ســجادی - وزیر ورزش و جوانان - در مجلس شورای اسلامی به 
بیش از 5٠ امضا رسیده و طبق گفته متولیان این استیضاح، امضاها 
در حال افزایش اســت؛ طرحی که سجادی همزمان با آن شروع به 
تغییراتی در وزارتخانه اش کرده، اما تسنیم می گوید این تغییرات تنها 

تلاشی برای ابقا شدن است.
از سوی دیگر، اواسط آذر بود که عبدالحسین روح الامینی، نماینده 
مردم تهران، از جمع آوری امضای نمایندگان برای اســتیضاح بهرام 
عین اللهی - وزیر بهداشت - خبر داده و گفته بود: »تجربه تاریخی 
ثابت کرده که موفقیت ها و شکست های دولت ها تا حدود زیادی در 

گرو توانمندی یا ضعف مدیران کلیدی کشور است. از همین رو طرح 
استیضاح بهرام عین اللهی وزیر بهداشت و درمان به تاریخ ۱۳ آذر در 
ســامانه بارگذاری شده و تاکنون بیش از ۶٠ نفر از نمایندگان آن را 

امضا کرده اند.«
آنطور که نمایندگان مجلس می گویند، قرار است طرح استیضاح سه 
وزیر دولت را ظرف یک ماه کلید بزنند؛ برنامه ای که البته مشابهش 
هم پیش تر کلید خورده بود، اما ناگهان متوقف شــده بود یا برخی 
امضاها پس گرفته شد. حالا این پرسش مطرح می شود که آیا این بار 

استیضاح ها به سرانجام می رسد یا خیر؟
پایان مماشات بهارستانی ها با دولت؟

با وجود اینکه چند وزیر دولت رئیسی تاکنون از سوی مجلس کارت 
زرد دریافت کرده اند یا مهر قرمز اســتیضاح پای اسمشان خورده و 
مسکوت مانده، تا امروز تنها استیضاح سیدرضا فاطمی - وزیر صنعت، 
معدن و تجارت - در دستور کار قرار گرفته است؛ استیضاحی که با 
مخالفت اغلب نماینده ها روبه رو شد و در نهایت وزیر صمت با کسب 

مجدد رای اعتماد، به ساختمان خیابان سمیه برگشت.
از این منظر، درخواســت نمایندگان برای استیضاح وزرای کابینه 
سیزدهم از دو جنبه قابل بررسی است؛ نخست این که نمایندگان از ابزار 
استیضاح به عنوان هشدار جدی به وزرا و پاسخگو کردن آنان استفاده 
کنند و در نهایت رای به برکناری وزرا ندهند و دوم این که با توجه به 
نزدیک شدن موسم انتخابات مجلس، ممکن است بهارستانی ها با 
اعمال فشار بر دولت و استیضاح چند وزیر به دنبال جذب آراء مردمی 
باشند که به نظر می رسد چندان دل خوشی از عملکردشان در طول 
دو سال و نیم گذشته ندارند. البته اگر حالت دوم باشد، ظاهرا نمایندگان 

برای مردمی شدن های دمِ انتخاباتی شان، کمی عجله دارند!

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: تخصیص بودجه براساس میل 
سازمان برنامه و بودجه خطرناک است و باید در این بخش حتما تغییراتی رخ دهد 

و اصلاحاتی صورت گیرد.
بودجه سال ۱۴٠٢ تا روزهای آینده تقدیم مجلس خواهد شد این بودجه در حالی تقدیم مجلس می 
شود که بسیاری از نمایندگان پیرو تخصیصات بودجه ۱۴٠۱ گلایه های متعددی دارند و تاکید می 

کند منابع بودجه قفل شده است.
جبار کوچکی نژاد در گفت و گو با بازار، با اشاره به دغدغه بسیاری از نمایندگان پیرو عدم و کاستی در 
تخصیص بودجه از سوی سازمان برنامه وبودجه به استان ها بیان کرد: متاسفانه به این قبیل رفتارهای 
سازمان برنامه و بودجه به درستی اشاره شده است و نمایندگان در این بخش دغدغه های زیادی دارند.

وی بابیان اینکه بودجه باید به درستی تخصیص داده شود، بیان کرد: ما باید بودجه سالیانه را به نحوی 
نگارش کنیم که هرگونه تخصیص بودجه ای بر وفق قانون باشد نه براساس میل سازمان برنامه بودجه.

این نماینده مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: متاسفانه تخصیص بودجه در حال حاضر بر اساس میل 
سازمان برنامه و بودجه و دولت است که این فرآیند به هیچ وجه درست نیست.عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس تصریح کرد: تخصیص بودجه براساس میل سازمان برنامه وبودجه خطرناک است و باید 
در این بخش حتما تغییراتی رخ دهد و اصلاحاتی صورت گیرد.وی با اشاره به عدم تخصیص بودجه 
اشتغالزایی بیان کرد: مسئولین باید نسبت به اجرای تبصره ۱۸ بودجه که به موضوع تامین منابع اشتغالزایی 
 اشاره دارد توجه جدی داشته باشند چراکه اشتغالزایی به عنوان یکی از مهمترین مطالبات مردم قلمداد 
می شود و باید به آن توجه داشت.همچنین حمیدرضا حاجی بابایی در همین زمینه گفت؛ تخصیص 
منابع بودجه سالیانه در اختیار دولت است و دولت هم با تخصیص هایی که انجام می دهد برخی جاها 
را پر و پیمان و برخی از جاها را کمتر می بیند. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: با 
این حال باید در زمینه نظام تخصیص منابع بودجه در بودجه سال ۱۴٠٢و برنامه هفتم توسعه یکسری 

تصمیماتی را اتخاذ کنیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس مطرح کرد:  تخصیص بودجه براساس سه وزیر زیر تیغ استیضاح؛ پایان مماشات یا حفظ ظاهر؟
میل سازمان برنامه خطرناک است

یک نماینده مجلس گفت: بانک ها همه رها شده اند، منابع 
مردم را جمع می کنند و به آن ها هیچ تسهیلاتی نمی دهند، در 
خدمت تولید نیستند. برای تولید تسهیلات نمی دهند و تمام 

تسهیلات بانکی به نفع سفته بازی در کشور رفته است.
علی بابایی کارنامی در گفت وگو با ایلنا، درباره افزایش قیمت دلار و طلا و 
اینکه گفته می شود نوسانات ارزی ترمیم دوباره حقوق ها را عملا بی اثر کرده 
است، گفت: افزایش 5۷ درصدی حقوق ها برای دولت باید افتخار باشد، چراکه 
بعد از انقلاب تنها وقتی که چنین کاری انجام شد، در این دولت و مجلس بوده 
است و این جزو افتخارات مجلس و دولت است که در طول تاریخ ثبت خواهد 
شد؛ چه بخواهیم بگوییم و چه نخواهیم بگوییم. در طول تاریخ بعد از انقلاب 
تاکنون مشاهده نکرده بودیم بازنشستگان کشوری افزایش حدودی ۴٠ درصد 

حقوق داشته باشند و یا کف اش 5۷ درصد باشد. 
این نماینده مجلس با بیان این که بحث تورم فقط مختص کارگران نیست 
و امروز برای کل جامعه این بحث مطرح اســت، عنوان کرد: نقد بزرگی که 
نسبت به تورم در کشور داریم، نسبت به بانک مرکزی است. شنیدم رئیس 
بانک مرکزی در یک مصاحبه تورم های اخیر کشور را گردن افزایش حقوق ها 
انداخته اند! واقعا ریشه تورم در کشور در بحث افزایش مزد کارگران بوده است؟ 
این چه اســتدلالی است که آقای رئیس بانک مرکزی انجام داده اند؟ بانک 
مرکزی سواد ندارد؟ بر اساس بررسی های مرکز پژوهش های مجلس و ارکان 
رسمی ممکلت؛ اثر تورمی افزایش دستمزدهای سال جاری ۴ الی 5 درصد 
بوده اســت درحالی که تورم بعضاً از ۴٠ تا ۶٠ درصد است. چگونه بررسی 
کرده اند؟ این سازوکار بانک مرکزی و سیاست های اقتصادی دولت است که 
کشور را به اینجا رسانده است.وی با اشاره به این که الحمدالله در صندوق ارزی 
ما بالای ۱٠ میلیارد دلار ذخیره ارزی داریم، خاطرنشان کرد: بانک ها همه رها 
شده اند، منابع مردم را جمع می کنند و به آن ها هیچ تسهیلاتی نمی دهند، در 

خدمت تولید نیستند. برای تولید تسهیلات نمی دهند و تمام تسهیلات بانکی به 
نفع سفته بازی در کشور رفته است.بابایی کارنامی افزود: مردم امروز پول شان 
را برای خرید دلار و سکه می دهند. آقای بانک مرکزی شما باید برای این ها 
برنامه داشته باشید. مردم می خواهند برای یک بنگاه تولیدی وام بگیرند اما 
بانک مرکزی قفل کرده اســت و می گوید من به شما تسهیلات نمی دهم. 
سیاســت بد تیم اقتصادی دولت مخصوصا بانک مرکزی، کشور را به تورم 
رسانده است.وی درخصوص این که بارها مجلس درباره معیشت و اقتصاد مردم 
با دولتی ها جلسات غیرعلنی و علنی برگزار کرد و امروز باتوجه به شرایطی که 
کشور دارد چگونه اقدام خواهد کرد، آیا ابزاری در دست دارد که سروسامانی 
به اوضاع بدهد، گفت: حتما باید ورود کنیم. اگر مشاهده کنیم بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد نمی توانند ظرف یک ماه مشکلات را حل کنند، نمایندگان 
درخواست استیضاح و سوال خواهند کرد و ابزارهای جدی خودشان را به کار 
می گیرند.این نماینده مجلس با تاکید بر این که مجلس راهکارهای خودش 
را دارد، بایــد به حرف مجلس گوش کنند و فقط حرف خودشــان را نزنند، 
بیان کرد: مســئولان حرف احساسی نزنند. به اصول اقتصادی کشور و دنیا 
پایبند باشند. به طور نمونه همین کشور بغل دست ما »روسیه« امروز تحریم 
است و تحریم های بدتر از ما را دارد؛ تحریم داخلی دارد، تحریم بین المللی و 
اروپایی دارد، تحریم های منطقه ای و کشورهای منطقه را دارد اما قدرت پولی 
این کشور بعد از تحریم چند درصد افزایش پیدا کرده است، بالاخره  باید به 
تجربیات این کشــورها نگاه کرد این که بانک مرکزی این کشور چه کاری 
انجام داده که ارزش پول ملی شان رشد داشته و تورم کنترل شده است، ما هم 
فقط نباید حرف بزنیم.وی عنوان کرد: بانک های خصوصی امروز چه می کنند؟ 
ما یک ساختاری در کشور  به نام بانک خصوصی داریم و این تورم ها نشأت 
گرفته از این بانک ها است چراکه نه تنها تسهیلات به مردم نمی دهند بلکه پول  

را به سمت سفته بازی و جریان های مافیای خودرو و طلا می برند.

یک عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: نیاز امروز بازار خودرو 
عمدتا به اقشــار متوســط جامعه باز می گردد و قطعا واردات 
خودروی یک میلیاردی نمی تواند پاسخگوی نیاز اقشار متوسط 

جامعه و تنظیم کننده بازار باشد.
مجتبی یوسفی در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت بازار خودرو و افزایش 
قیمت ها در این بازار، بیان کرد: ما برای کنترل قیمت هر محصولی دو راه حل 
بیشتر نداریم؛ اول تولید محصول به منظور کاهش فاصله بین عرضه و تقاضای 
کالا در بــازار و دیگری رقابت پذیر کردن بازار که با تنوع در تولید آن محصول 
محقق می شود. برای خارج کردن بازار از انحصار نیز راهی جز واردات نداریم. در 

خصوص بازار خودرو نیز این موارد صدق می کند.
در دهه ۸٠ خودرو به یک کالای مصرفی نزدیک شد

وی در ادامه با بیان اینکه اگر فاصله بین عرضه و تقاضا در بازار به صفر نرسد 
نمی توان قیمت خودرو را کنترل کرد، اظهار کرد: در دهه ۸٠ و قبل از تنش های 
ارزی هرکس که خودروی صفر خریداری می کرد باید آن را در بازار کم تر از نرخ 
خریداری شده می فروخت. البته همان موقع نیز خودروی داخلی گران بود و کیفیت 
آن پایین بود. البته که کیفیت آن خودروها نیز از کیفیت امروز خودروهای داخلی 
بیشــتر بود. علت این اتفاق در آن دوران این بود که خودرو تقریبا به یک کالای 

مصرفی نزدیک شده بود و از آن به عنوان کالای سرمایه ای استفاده نمی شد.
مصرف کننده واقعی به خودرو دسترسی ندارد

نماینده مردم اهواز در مجلس، تصریح کرد: امروز به دلیل اینکه بین عرضه 
و تقاضــای خودرو فاصله وجود دارد، عملا در حاشــیه بازار هرکس خودرویی 
خریداری کرده باشد می تواند آن را با قیمت بالاتری به فروش رساند. به عبارت 
دیگر مصرف کننده واقعی در اکثر موارد نمی تواند به خودروی مورد نیاز خود با 
قیمت واقعی دست یابد. عملا این فاصله بین عرضه و تقاضا در بازار خودرو سبب 
می شود تا قیمت ها روز به روز افزایش پیدا کند که یکی از راه حل های کنترل 

این وضعیت افزایش تولید است.یوسفی در ادامه با بیان اینکه نباید خدمات وزیر 
صمت و دولت را در این حوزه نادیده گرفت، تاکید کرد: زمانی که دولت سیزدهم 
 روی کار آمد تعداد زیادی خودروهای ناقص در کف کارخانه داشتیم که خاک 
می خورد و نه به مصرف کننده تحویل داده می شد و نه نیاز بازار تامین می شد 
اما امروز این خودروها تکمیل و وارد بازار شده است ولی به دلیل انباشت نیازی که 
در یک دهه گذشته در بازار به وجود آمد، همواره فاصله بین عرضه و تقاضا سبب 
شــده تا هم خودرو روز به روز گران تر شود و در خصوص کیفیت آن نیز جای 
هیچ حرفی وجود ندارد.وی افزود: راه حل کوتاه مدت ایجاد تعادل بین عرضه و 
تقاضا در بازار خودرو، واردات است که مجلس در این دو سال برای واردات خودرو 
تلاش زیادی انجام داد و امسال با هر سختی بود نمایندگان بحث واردات خودرو 
را در بودجه مصوب کردند. نمی شــود ما قریب به 5 دهه شعار دهیم که می 
خواهیم خودروساز شویم اما کاری نکرده و صرفا در حق مصرف کننده از لحاظ 

قیمت و کیفیت اجحاف می کنیم.
 بالاخره تولید کننده خودرو هستیم یا وارد کننده!

این عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه با بیان اینکه انتظار ما از وزیر صمت 
این است که برای کنترل قیمت خودرو هرچه سریع تر اقدام کند، تصریح کرد: 
این بار بهانه برای افزایش قیمت خودرو، نرخ ارز بود. بالاخره ما متوجه نشدیم 
در حوزه خودرو تولید کننده هستیم یا وارد کننده؟ اگر تولید کننده هستیم قیمت 
ارز نباید بر روی قیمت نهایی خودرو تاثیر گذار باشد، اگر هم وارد کننده هستیم 
از روز اول تکلیف خود را روشن کرده و اجازه دهیم تا خودرو وارد شود.یوسفی در 
پایان بیان کرد: شنیده می شود که قرار است با آئین نامه نوشته شده برای واردات 
خودرو، ماشین های گران قیمت وارد شود، یعنی خودروهای چینی با چندین برابر 
قیمت وارد شوند. امروز عمدتا اقشار متوسط جامعه به خودرو نیاز دارند و واردات 
یک خودروی یک میلیاردی که نمی تواند بازار را تنظیم کند. مجلس این موضوع 

را دنبال خواهد کرد.

عضو کمیسیون عمران مجلس:بابایی کارنامی:

 تسهیلات  بانکی 
به نفع سفته بازی در کشور رفته است

 واردات خودروهای یک میلیاردی 
بازار را تنظیم نمی کند

لوازم خانگی بزرگتر از سبد خانوار شد
کمبود نقدینگی خریداران در شرایط کنونی رقم زد؛

گردش مالی برای تولیدکننده اهمیت بالایی دارد و 
این در حالی است که اگر تولیدکننده بخواهد قیمت 
کالای خود را افزایش دهد با کاهش چشــمگیر 

مشتری مواجه خواهد شد.
ازار لوازم خانگی در شــرایطی که بسیاری از صنایع مختلف 
کشور با افزایش افسارگسیخته نرخ ارز دست وپنجه نرم می کنند، 
همچنان با رکودی سنگین مواجه است. در حقیقت گرانی نرخ 
دلار تا مرز ۴٠ هزار تومان از یک طرف و نبود نقدینگی کافی 
در اختیار متقاضیان و خریداران از طرف دیگر، سبب شده است 

تا شاهد سبقت قیمت انواع لوازم خانگی از جیب مردم باشیم.
تولیدکنندگان محصولات لوازم خانگی در شــرایط کنونی با 
تامیــن و خرید انواع مواد اولیه به دلیــل افزایش نرخ ارز روبرو 
هســتند.همچنین واردات انواع لوازم خانگی به کشور به دلیل 
اعمال تحریم های ســنگین علیه ایــران از یک طرف و عدم 
پرداخــت مطالبات و بدهی از ســوی کشــورهایی همچون 
کره جنوبی به ایران سبب شده تا واردات محصولات لوازم خانگی 
برندهایی همچون سامسونگ و ال جی به کشور وارد نشوند که 
البته این اقدام در زمان خود تاثیر بسزایی بر کاهش میزان فروش 

محصولات برندهای کره ای داشت.
اکبر پازوکی رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با اشاره به 

اینکه از زمان اعمال تحریم ها و عدم ورود لوازم خانگی با برنده 
کره ای به کشور شاهد شدت گرفتن قاچاق در حوزه لوازم خانگی 
هستیم، گفت: لوازم خانگی سبک را می توان به راحتی از طریق 
یک قایق و از راه دریا به کشور قاچاق کرد و این اتفاق در حالی 
رخ می دهد تولیدکننده لوازم خانگی همچنان با نرخ دلار ۳۹ هزار 
تومانی به تولید لوازم خانگی ادامه می دهد.وی افزود: افزایش نرخ 
دلار موجب گرانی انواع لوازم خانگی خارجی و داخلی در کشور 
می شود و تا زمانی که شاهد تثبیت نرخ ارز در بازار نباشیم به نوعی 

رکود تورمی را در بازار لوازم خانگی ایران تجربه خواهیم کرد.
پازوکی تصریح کرد: تولید لوازم خانگــی در ایران تنها برای 
مصرف داخل کشور نیست، بلکه تولیدکنندگان ایرانی به فکر 
صادرات محصولات خود به خارج از مرزها هم هســتند ولی 
متاســفانه در این مسیر مشــکلات فراوانی دارند که باید این 
معضلات توسط نهادهای دولتی و ایجاد تغییر در بعضی از قوانین 

حاکم مربوط به صادرات و واردات برطرف شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی افزود: عدم وجود رقابت 
در بازار لوازم خانگی کشــور از دیگر مواردی است که باید هر 
چه زودتر برطرف شود زیرا تعلل در صادرات انواع لوازم خانگی 
سبب خواهد شد تا شاهد ورود لوازم خانگی اروپایی به کشورهای 
همسایه باشیم.وی تاکیدکرد: برای اینکه تولیدکننده لوازم خانگی 

در ایران بتواند به حیــات خود ادامه دهد باید راه صادرات لوازم 
خانگی ایرانی به نقاط جهان هموار شود که تحقق این موضوع 

تنها با حمایت حاکمیت و دولت میسر خواهد بود.
پازوکی در پاسخ به برخی از انتقادات مبنی بر اینکه کیفیت لوازم 
خانگی ساخته شــده در ایران بسیار پایین است، گفت: باید در 
پاسخ به مسئولانی که نسبت به کیفیت انواع لوازم خانگی ایرانی 
انتقاد دارند گفت که اگر تولیدکنندگان محصولات لوازم خانگی 
ایرانی با کیفیت پایین تولید کالا می کنند، چرا به آنها مجوز تولید 

داده شده است؟
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اضافه کرد: گردش مالی 
برای تولیدکننده اهمیت بالایی دارد و این در حالی است که اگر 

تولیدکننده بخواهد قیمت کالای خود را افزایش دهد با کاهش 
چشمگیر مشتری مواجه خواهد شد.پازوکی گفت: نباید از بیان 
این واقعیت مهم غافل شویم که تکنولوژی ساخت انواع لوازم 
خانگی در کشورهای اروپایی و یا حتی آمریکایی بالاتر از ایران 
است ولی تولیدکنندگان ایران هم همچنان با تلاش به مسیر 
خود ادامه می دهند تا بتوانند با تولیدکنندگان خارجی در میدان 

نابرابر که همان تحریم است، رقابت کنند.
 غافلگیری تولیدکنندگان لوازم خانگی

 از افزایش نرخ ارز و هزینه های جاری
نایب رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با بیان اینکه 
مهمترین معضل در بــازار لوازم خانگی ایران، رکود در خرید و 
فروش است، گفت: با توجه به اینکه بسیاری از مردم کشور توان 
مالی لازم برای خرید انواع لوازم خانگی ندارند، نمی توان از آنها 

انتظار داشت که در بازار حضور پررنگی داشته باشند.
محمدحسین اسلامیان گفت: باید به این واقعیت مهم اشاره 
کنیم که قدرت خرید بسیاری از مردم جامعه در بازار لوازم خانگی 
به شدت ضعیف شده استکه علل اصلی این موضوع به افزایش 

نرخ ارز و تورم موجود در گرانی مواد اولیه است.
وی افزود: باید به این واقعیت مهم اشاره کنیم که قدرت خرید 
بسیاری از مردم جامعه در بازار لوازم خانگی به شدت ضعیف شده 

است که علل اصلی این موضوع به افزایش نرخ ارز و تورم موجود 
در گرانی مواد اولیه است.

اســلامیان تصریح کرد: فروش اقســاطی لــوازم خانگی به 
خانواده های ایرانی در دســتورکار قرار گرفته اســت ولی برای 
تولیدکننده و فروشــنده عبور از گردنه رکود تورمی ســخت و 
دشوار اســت، زیرا علاوه بر اینکه شاهد وقوع رکود در خرید و 
فــروش انواع لوازم خانگی در بازار هســتیم به نوعی افزایش 
قیمت کالاها و مواد اولیه در بازار لوازم خانگی هم ملموس بوده 
 و سبب افزایش فاصله جیب مردم با قیمت انواع لوازم خانگی

 شده است.
وی تاکیدکرد: نرخ حامل های انرژی و میزان دستمزد کارگران 
از مهمترین عوامل تاثیرگذار بر هزینه های تولیدکنندگان لوازم 
خانگی است که در سال ۱۴٠۱ این ٢ نرخ با افزایشی غیرقابل 
پیش بینی موجب غافلگیری تولیدکنندگان انواع لوازم خانگی شد.
نایب رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه باید 
در حوزه لوازم خانگی واردات هوشمند و هدفمند داشته باشیم، 
اضافه کرد: به طور قطع رقابت بین تولیدکنندگان ایرانی و خارجی 
می تواند نقش بسزایی افزایش کیفیت لوازم خانگی داشته باشد 
به شرطی که این رقابت در یک شرایط برابر انجام شده و شاهد 

حمایت واقعی دولت از تولیدکنندگان لوازم خانگی ایرانی باشیم.


